
Protokół 13/2019

ze spotkania Prezydenta Miasta  Kędzierzyn-Koźle z mieszkańcami osiedla Sławięcice w dniu 14.02.2019 r.
w  Publicznej Szkole Podstawowej nr 16 przy ul.  Sławięcickiej 96.

W  spotkaniu, które rozpoczęło się o godz. 17:00 uczestniczyli:

1)  Prezydent Miasta Kędzierzyn-Koźle – Sabina Nowosielska;
2)  Zastępca Prezydenta Miasta Kędzierzyn-Koźle – Artur Maruszczak;
3)  Zastępca Prezydenta Miasta Kędzierzyn-Koźle – Wojciech Jagiełło;
4)  Kierownik Referatu w Wydziale Ochrony Środowiska i Rolnictwa – Ewa Kania –Akonom;
5)  Radna Rady Miasta Kędzierzyn-Koźle – Małgorzata Lipczyńska;
6)  Radny Rady Miasta Kędzierzyn-Koźle – Adam Oczoś;
7)  Radny Rady Miasta Kędzierzyn-Koźle – Jacek Król;
8)  Radny Rady Miasta Kędzierzyn-Koźle – Fabian Pszon;
9) Radny Rady Miasta Kędzierzyn-Koźle – Tomasz Scheller;
10) Komendant Straży Miejskiej – Aleksy Ptaszyński;
11) Koordynator ds. rozwoju rynku Polskiego Górnictwa Naftowego i Gazownictwa – Mariusz Malinowski.

Prezydent Miasta Sabina Nowosielska rozpoczęła zebranie od informacji, iż każdego roku na przełomie stycznia i lutego
spotyka się mieszkańcami w szesnastu osiedlach miasta. Dodatkowo zaznaczyła, że jest także do dyspozycji
mieszkańców w ciągu całego roku. Na spotkaniach omawia problemy, słucha propozycji i sugestii mieszkańców.
Podczas spotkania Prezydent Miasta Sabina Nowosielska omówiła zagadnienia Budżetu Obywatelskiego w 2019 r.,
stanu jakości powietrza w mieście Kędzierzyn-Koźle oraz najistotniejszych inwestycji i remontów na terenie miasta, w
tym osiedla Sławięcice. Udzieliła odpowiedzi na zadane przez mieszkańców pytania dotyczące funkcjonowania miasta
oraz ich osiedla.

I. BUDŻET OBYWATELSKI MIASTA KĘDZIERZYN-KOŹLE W 2019 ROKU.
Prezydent Miasta wskazała, iż w 2015 roku zmieniła się forma i podział środków przeznaczonych na Budżet
Obywatelski. Kwota przeznaczona na BO na dany rok jest podzielona na 16 osiedli wg formuły, że każde osiedle
otrzymuje stałą kwotę ( na 2019 rok-45 tys. zł), a pozostała kwota wynika z ilości mieszkańców na danym osiedlu. Dla
osiedla Sławięcic przypadła kwota 45 704,00 zł ponieważ w ramach uzgodnień z radą osiedla zmniejszono jej wielkość
o kwotę 70 000,00zł, którą przeznaczono na dofinansowanie zadania z 2018 roku pod nazwą” Modernizacja terenu
rekreacyjnego w sławęcickim parku”. Zgłaszanie zadań w osiedlu trwało do 31 stycznia 2019 roku pisemnie na adres
siedziby zarządu osiedla bądź przy pomocy platformy internetowej www.budzetobywatelski.kedzierzynkozle.pl.
W osiedlu Sławięcice zgłoszono 9 zadań:
1. Placyk do gry w bule i minigolfa.
2. Utwardzenie ulicy Serdecznej od numeru 52 do końca zabudowań.
3. Stworzenie skweru wypoczynku na północnej skarpie Kanału Gliwickiego pomiędzy dwoma mostami.
4. Instalacja stacji uzdatniania wody na rurociągu zasilającym w osiedlu Sławięcice w celu zmniejszenia twardości
wody.
5. Wykonanie oświetlenia ulicy Edwarda Dembowskiego / pętla ulicy /.
6. Remont chodnika wzdłuż ulicy Stefana Batorego na odcinku od pętli autobusowej linii nr 9 do skrzyżowania z ulicą
Orkana/Serdeczną.
7. Zagospodarowanie placu zabaw na osiedlu Zielna.
8. Remont ul. Zielna.
9. Bezpieczny Ratownik - Bezpieczny mieszkaniec Sławięcic i gminy Kędzierzyn-Koźle.
Aktualnie, do 15 lutego 2019 roku będzie  przeprowadzona weryfikacja zgłoszonych zadań pod względem formalnym.
Dopuszczone do głosowania zadania będą przez mieszkańców wybierane w osiedlu w dniu 5 marca w siedzibie rady
osiedla Sławięcice ul. Stefana Batorego 32 w godzinach od 16:00 do 20:00 lub elektronicznie od 8 do 31 marca 2019.

http://www.budzetobywatelski.kedzierzynkozle.pl/


Prezydent Miasta przypomniała, iż zgodnie z Regulaminem można gromadzić przydzielane środki. Niewykorzystana w
danym roku kwota z Budżetu Obywatelskiego zasili pulę środków na kolejny rok. Gromadzone każdego roku pieniądze
pozwolą zgłosić do realizacji większe.

II. STAN  POWIETRZA W MIEŚCIE KĘDZIERZYN-KOŹLE.

1. Prezydent Miasta poinformowała, iż wyczuwalny w mieście smog jest spowodowany w  50%  uwalnianymi pyłami
pochodzącymi z palenisk domowych w których pali się węglem gorszej jakości lub ,co jest karalne odpadami.
2. Pani Prezydent przypomniała, że Gmina podjęła działania wspomagające wszystkich, którzy przechodzą na
ogrzewanie ekologiczne, dofinansowując do 50%  koszt zakupu pieca nie więcej jednak niż 5 tys. złotych. Straż Miejska
podejmuje czynności kontrolne, sprawdzając domowe paleniska. Są nakładane mandaty, a także wnioski o ukaranie
kierowane do sądu. Wszystkie wdrożone przez Gminę działania proekologiczne pozwalają po analizie poziomu
zanieczyszczenia powietrza stwierdzić, iż jakość powietrza w Kędzierzynie- Koźlu trochę poprawiła się. W samym 2018
roku na dopłaty do zmiany ogrzewania na ekologiczne Gmina przeznaczyła 900 tys. złotych.
3. Gmina Kędzierzyn-Koźle wraz z PGNiG podjęła wspólne działania na rzecz promowania ogrzewania gazowego na
osiedlach, gdzie nie można dostarczyć sieci ciepłowniczej. Po analizie możliwości, wytypowano osiedla do których
można doprowadzić sieć gazową. Sławięcice są zgazyfikowane. Można się indywidualnie podłączać do sieci.
Zainteresowanym, PGNiG bezpłatnie przygotuje projekt w tym modernizacja kotłowni i wewnętrzna instalacja gazowa.
Skompletuje potrzebną do realizacji zamówienia dokumentację. Pomoże również napisać, ważny przez rok,
odpowiedni wniosek o przyłączenie. Koszt indywidualnego przyłączenia do sieci gazowej, który obecnie wynosi
2222,98 zł.  Gmina dopłaci 50 % do tej opłaty oraz dopłaci 50% kosztów pieca ale nie więcej jednak niż  5 tys. Zł. Po
roku gwarantuje się również bezpłatny przegląd. Przedstawiciel PGNiG wspomniał, iż w maju 2018 ruszył program
„Bądź EKO i oszczędzaj” , który zakłada dofinansowanie dla posiadaczy Kart Dużej Rodziny i pozostałych Klientów w
sytuacji, gdy zrezygnują z dotychczasowego ogrzewania paliwem stałym i zastąpią gazowym.
4. Pani Prezydent poinformowała, że jest możliwe umówienie w osiedlu spotkania w czasie którego osobom
zainteresowanym podłączeniem do sieci gazowej pracownicy PGNiG pomogą wypełnić odpowiedni wniosek.

III. INWESTYCJE I REMONTY NA TERENIE MIASTA, W TYM OSIEDLA SŁAWIĘCICE

Prezydent Miasta poinformowała, iż :

1) w II kwartale tego roku  ma być zakończona budowa hospicjum przy ul. Szymanowskiego; będzie ono prowadzone
przez Caritas;
2) prowadzone są prace inwestycyjne na kozielskim rynku;
3) zakończono remont al. Jana Pawła II.;
4) remontowana ul. Przyjaźni ma być oddana z końcem kwietnia; MWiK po obu stronach drogi buduje kanalizację
burzową i sanitarną; skanalizowana będzie też ul. Wyspiańskiego;
5) w ramach ochrony powietrza dokonywane są nasadzenia, ponieważ niskie krzewy również zatrzymują pyły;
6) zakończono remont ul. Pieli;
7) w ramach Budżetu Obywatelskiego prowadzone jest doposażenie placu zabaw w zabytkowym parku;

IV. ODPOWIEDZI NA ZADANE PRZEZ MIESZKAŃCÓW PYTANIA DOTYCZĄCE FUNKCJONOWANIA MIASTA I OSIEDLA
SŁAWIĘCICE.

Mieszkańcy osiedla zadali pytania na które Prezydent Miasta udzieliła następujących odpowiedzi:

1. Co spowodowało, że mimo zapewnień Prezydenta Miasta, iż Gmina nie będzie dokładała do zadań z Budżetu
Obywatelskiego, dofinansowała jednak w zeszłym roku budowę tężni na os. Piastów?

Prezydent Miasta Sabina Nowosielska wyjaśniła, że dokłada do zgłoszonego zadania wtedy, gdy przekroczenie kwoty
przewidzianej na realizację zadania nie jest większe niż 10%. W przypadku przekroczenia w przedziale 10-100%  budżet
zadania jest zwiększony z automatycznym zmniejszeniem środków Budżetu Obywatelskiego planowanych na rok



przyszły. Dopłaciliśmy do budowy tężni na oś. Piastów taką kwotę jak rada tegoż osiedla. W przypadku, o którym mówił
mieszkaniec, rada osiedla nie zgodziła się na dopłatę do zadania.

2. Prośba o remont ul. Zielnej, zaraz za ul. Strzelecką, która w kierunku do MONAR-u jest w złym stanie. Brak
chodników.

Przedyskutujemy możliwości remontu tej ulicy. Dodała, że można było takie zadanie zgłosić do BO.

3. Czy trzeba zgłaszać sprzęt pożarniczy w ramach  Budżetu Obywatelskiego? Gmina nie może kupić?

Zastępca Prezydenta Artur Maruszczak odpowiedział, że ideą Budżetu Obywatelskiego jest aktywność mieszkańców,
aby wskazywali co ważne jest w osiedlu do zrobienia. Potrzeby OSP wskazują również inne osiedla. Prezydent Miasta
Sabina Nowosielska przypomniała, iż nie można ograniczać mieszkańców przy zgłaszaniu zadań.

4. Czy jest potrzeba wymiany płyty rynku w Koźlu skoro już była niedawno robiona?

Prezydent Miasta Sabina Nowosielska wyjaśniła, iż jedyny w Kędzierzynie-Koźlu rynek nie był remontowany, nie leżały
na nim marmury ani granity. Była to zwykła kostka betonowa. W ramach remontu będzie też wymieniana sieć gazowa
oraz wodno-kanalizacyjna.

5. Czy coś więcej będzie robione w Sławięcicach? Czy uda się zrobić most na kanale? Brakuje tam rozwiązania dla
rowerzystów

Prezydent Miasta Sabina Nowosielska poinformowała, że dokumentacji na most nie udało się zakończyć w 2018 roku.
Powinna być wykonana w 2019 r. Wykonana jest dokumentacja na oświetlenie przy ul. Orkana. Na ul. Sławęcickiej przy
skrzyżowaniu z ul. Batorego Gmina ma dokumentację na oświetlenie, jednak przejście musi wykonać Generalna
Dyrekcja Dróg i Autostrad. Planowany termin realizacji:V’19. W tym roku planuje się wykonanie dokumentacji na
brakujące oświetlenie przy ul. 8 Marca.

5. Przy ul. J. von Eichendorffa już od młyna brakuje chodnika. Pan Pilch obiecał jego wykonanie. Na czas remontu ul.
Przyjaźni prawie niemożliwa jest komunikacja ul. Szpaków. Brak pasa środkowego na jezdni. Fatalny stan nawierzchni.

Jeżeli chodzi o ul. Przyjaźni ,Prezydent Miasta Sabina Nowosielska poinformowała, jest to plac budowy, ale na własną
odpowiedzialność jest możliwość przejazdu od 15:30 do 7:30 rano.
Ul. Szpaków jest drogą powiatową, możemy tylko zgłosić ten problem do Starostwa.

6. Prośba o uprzątnięcie terenu z samosiejek porastających przejście od DPS do centrum Sławięcic.
Prezydent Miasta poinformowała, iż sprawdzi wskazane miejsce i gdy teren będzie gminy zostanie uporządkowany.

7. Promenadę wzdłuż kanału porastają samosiejki. Teren należy do parku.

Prezydent Miasta poinformowała, iż sprawdzi wskazany teren.

8. Miasto wypiękniało. Jest dużo nasadzeń są jednak wątpliwości czy róże będą odporne na sól?

Prezydent Miasta poinformowała, że wszystkie nasadzenia są nadzorowane i uzgadniane z ogrodnikiem oraz podlegają
gwarancji.

9. Prośba o remont ul. Dembowskiego, na który mieszkańcy czekają już 35 lat.

Prezydent Miasta zadeklarowała, iż na tę chwilę można ją utwardzić tłuczniem. Nie jest w stanie na już, realizować
wieloletnich zaniedbań.

10. Pętla autobusowa jest wadliwie wykonana. Jest też złe rozwiązanie skrzyżowania ul. Sławięcickiej z ul. J. von
Eichendorffa i w kierunku Zalesia.  Nie jest ono doświetlone. Brakuje przy nim luster, które mogłyby stanąć przy
ul. Sadowej.



Prezydent Miasta Sabina Nowosielska odpowiedziała, iż sprawdzi w MZK co można zrobić w temacie pętli
autobusowej i prześle odpowiedź radzie osiedla. Natomiast skrzyżowanie jest w zarządzie dróg wojewódzkich oraz
krajowych. Wysyłane są pisma, interpelacje. Trwają uzgodnienia.

11. Z powodu złego nachylenia ul. Ściegiennego i braku odpływ do kanału, woda zbiera się przy ośrodku zdrowia.
Ponadto w okresie zimy ta droga nie jest odśnieżana. Warto, aby Usługi Komunalne na stałe miały tę ulicę wpisana w
grafik . Studzienki są zapadnięte, szczególnie wzdłuż ul. Sławęcickiej. Dlaczego kanalizacja musi zawsze iść w pasie
drogowym? Nowo kładziony asfalt  już jest popękany.

Prezydent Miasta poinformowała, że rozpozna sytuację przy ul. Ściegiennego, natomiast ruch na ul. Sławęcickiej
ulegnie zmniejszeniu dopiero gdy będzie zbudowany przez Gminę łącznik do  obwodnicy. Prawdopodobnie nastąpi to
w 2023 r.

12. Mieszkańcy ul. Szczęśliwej wnioskują o pilny remont. Nadal nie ma projektu. Teren bardzo ciemny. Brak
oświetlenia. Blisko las z którego na drogę wychodzi  zwierzyna. Czy jest jakiś grafik zada,ń bo koncepcja na naszą ulicę
była już w 2013 roku?

Zastępca Prezydenta Artur Maruszczak poinformował, iż z uwagi na bardzo dużo zgłoszonych zadań nie będzie projektu
ul. Szczęśliwej w 2019 roku. Na zadania drogowe przeznaczono w tym roku 20 mln zł. i za tę kwotę można zrobić
porządnie z całą infrastrukturą  tylko ok. 10 ulic.

13. Na ulicy Gojawiczyńskiej, ostatnio zrobionej, koło studzienki kanalizacyjnej pękł asfalt i koleina powiększa się. Rury
azbestowe leżą wzdłuż kanału.

Prezydent Miasta odpowiedział, iż na pewno będą podjęte działania naprawcze na wskazanej ulicy; do roku 2032
azbest musi być  całkowicie wymieniony.

14. Pomiędzy szkołą, a kościołem przy ul. Staszica należałoby postawić monitoring, aby zapobiegać szybkim przejazdom
samochodów, niszczeniom płotu oraz innym dziwnym zachowaniom. Powinny być większe patrole Policji i Straży
Miejskiej w tym miejscu.

Prezydent Miasta wobec nieobecności na spotkaniu przedstawiciela Policji dzielnicowego przypomniała, że każde takie
zachowanie można zgłosić osobiście korzystając z aplikacji „Moja komenda” lub „ Krajowa Mapa Zagrożeń”.
Przypomniała również, że najbardziej zagrożone miejsca w Kędzierzynie-Koźle będą monitorowane. Już zainstalowano
23 kamery, a docelowo ma być ich 80 w tym, w Sławięcicach.  Cały proces prowadzony jest systemowo, etapami. Nie
ma możliwości postawienia we wskazanym miejscu kamery poza ogólnym projektem. Zwróciła się do mieszkańców o
większą czujność międzysąsiedzką.

15. W związku z tym, że Przewodniczący Rady Osiedla zrezygnował z funkcji, co będzie z radą?

Prezydent miasta odpowiedziała, że we właściwym czasie będą rozpisane wybory, aby wybrać nowego
Przewodniczącego Zarządu Osiedla.

16. W Sławięcicach jest mało przejść dla pieszych. Czy pomalowanie pasów dla dzieci koło szkoły jest możliwe?

Zastępca Prezydenta Artur Maruszczak odpowiedział, że na przejście na drodze krajowej zgodę musi wyrazić
Generalna Dyrekcja Dróg i Autostrad. W tym roku planowane jest wykonanie przejścia dla pieszych między
skrzyżowaniem z ul. Batorego a kanałem.

17. Z uwagi na złą widoczność należy ustawić lustro przy ul. Orkana.

Zastępca Prezydenta Miasta  przypomniał, iż oznakowaniem dróg zajmuje się Komisja Ruchu Drogowego przy Staroście
Powiatu Kędzierzyńsko-Kozielskiego.
Radny Rady Miasta Tomasz Scheller dopowiedział, iż wielokrotnie pisał w tej sprawie interpelacje, które były
negatywnie rozpatrzone.



18. Prośba do Prezydenta Miasta, aby zapytała dzielnicowego, dlaczego nie był na spotkaniu z mieszkańcami. Wielu z
nich może go nawet nie znać. Czy samorządy gminy i powiatu nie mogą się dogadać i czy nie mogą podejmować
wspólnych decyzji?

Prezydent miasta odpowiedziała, że decyzje podejmują radni obu samorządów.

20. Jako rada podjęliśmy decyzję, że co dwa lata robimy festyny w osiedlu. Teraz czekaliśmy  trzeci rok. Dlaczego mamy
tylko 20 tys. gdy w maju 2018 roku mieliśmy obiecane 30 tys.?

Prezydent Miasta odpowiedziała, że nie dokłada do festynów żadnej radzie osiedla, jednak z uwagi na jubileusz parafii
– 150 lecie Kościoła, przekazała 20 tysięcy złotych do MOK na występ ELENI, która będzie gwiazdą wieczoru. Opłaty
autorskie dla ZAiKS-u ok. 2 460 zł też pokryje Miejski Ośrodek Kultury. Z uwagi na to, że na dodatkowe nagłośnienie
potrzeba ok. 4000 zł tę kwotę proponuje się z bonusu Rady Osiedla, która zamiast 10 tys. złotych dostanie 6 tysięcy na
zadania statutowe. Jednak i to może zabraknąć biorąc pod uwagę, że będzie to impreza masowa i należy zapłacić za
ochronę.

19. Radny Scheller zapytał, skąd w takim razie mają wziąć pieniądze na zadania statutowe, gdy muszą dopłacać do
festynu od dwóch lat przygotowywanego z rozmachem. Będzie wielu prominentnych gości w tym książę Hohenlohe.
Każdy grosz wraz z zaangażowaniem własnym mają zaplanowane.  Pozostałe środki rady przeznacza się jak każdego
roku na ferie zimowe w osiedlu, zamek party, babski comber, spływ kajakowy czy imprezę mikołajkową. Ponadto muszą
dokupić drugą kamerę na plac zabaw w osiedlu. Planowany festyn to duża impreza. Jest współorganizowana wspólnie
z Radą Osiedla Miejsce Kłodnickie. Nie może być tak, że ktoś inny decyduje na co rada ma przeznaczać środki. W takim
razie może te 160 tysięcy bonusu od razu przeznaczyć do MOK?

Prezydent Miasta Sabina Nowosielska wyjaśniła, że Rada Osiedla Sławięcice narastająco na początek tego roku ma 34
tysiące złotych. Gdy będą środki każda rada dostanie dodatkowo bonus 10 tysięcy złotych. Skoro dwie rady robią
festyn to środki mają.
Wspomniała również, że nie ma zgody, aby rady osiedli samodzielnie kupowały sobie  kamery do monitoringu.

Po przedstawieniu wyżej wymienionej informacji, zakończono spotkanie Prezydenta Miasta Kędzierzyn-Koźle z
mieszkańcami osiedla Sławięcice.

Protokołowała Dorota Tomala


